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Székesfehérvár 2. számú önkormányzati körzet

Fehérvári POLGÁR
A 2. számú választókörzetben idén is van ten-

nivaló bőven – és persze már megoldott fel-
adatok is szép számmal akadnak. Ahogy a körzet 
képviselője, dr. Kovács Béla Sándor fogalmaz: 
megvalósításra váró ötletben soha nincs hiány, és 
a körzet lakói meg is osztják ötleteiket a városve-
zetéssel.

A III. Béla király tér és környéke forgalmi rendjé-
nek változtatása tavaly nyár végén megtörtént, 
és határozottan enyhített a korábbi gondokon. 
Teljes mértékben természetesen nem sikerült 
megoldani a parkolási és közlekedési problémá-
kat, de a korábbinál lényegesen könnyebb par-
kolóhelyet találni – ami különösen a környéken 

Élhető környék, megvalósítható feladatok

lakók számára lényeges előrelépés. A körzet ön-
kormányzati képviselője, dr. Kovács Béla Sándor 
szerint ez az egyik olyan probléma, aminek meg-
oldását hosszú idő óta a legtöbben kérik és várják 
az ott élők közül. 

Az idei évben – a tervek szerint augusztustól – 
az önkormányzat a környéket a fizető parkolási 
rendszerbe is bevonja. Az intézkedéstől azt vár-
ják, hogy tovább enyhítse a parkolási gondokat, 
hiszen így még kevesebb autót hagynak majd a 
terület parkolóiban egész napra. Ehhez persze 
szükség lesz még néhány feladat megoldására, 
hiszen meg kell teremteni a fizető övezetbe vo-
nás feltételeit – az útburkolatok javítását és par-
kolásra alkalmassá tételét, illetve a parkolóórák 
kihelyezését.

Kovács Béla Sándor úgy véli: a körzetben legin-
kább Mancz János utca – Semmelweis utca – Kí-
gyó utca környéke áll legjobban a megvalósult 
fejlesztések terén – azzal együtt, hogy megol-
dásra váró feladat, megvalósításra váró ötlet min-
denhol akad. De ezen a környéken az utak, járdák 
rendben vannak, a parkok gondozottak. 

A Ligetsor útburkolatának teljes felújítása már 
az előző évben is szerepelt a legfontosabb tervek 
között. A pályázati folyamat elhúzódása miatt ez 
átkerült a 2016-os évre, de idén mindenképpen 
el is kezdődik, és a város szándéka szerint legké-
sőbb a jövő év elejére be is fejeződik. Ugyancsak 

az idén történik meg a Csónakázó-tó mederkot-
rása is – nyárra ez a munka is befejeződik, és a 
tavat újra feltöltik vízzel, emellett a tó partja, köz-
vetlen környéke is megújul. 

A városrész többi útjáról az mondható el, hogy 
rövidebb szakaszokon szorulnak felújításra - 
ezek esetében éppen az okozza a nehézséget, 
hogy a felújítás költsége az egyéni képviselői 
keretet már meghaladja, pályázatok beadásá-
hoz viszont még kevés. Rossz állapotú járdából 
több van – ezek viszont javíthatók a képviselői 
keretből, és ez a munka folyamatosan zajlik is; a 
konkrét tervek egyik az Ybl-óvoda melletti járda 
felújítása.

A körzet alapvetően lakótelepi jellegű, de az ott 
élők szerint kifejezetten élhető környék, hiszen 
a lakótelepek régebben, a hetvenes években 
épültek, így mára az akkoriban ültetett fáknak 
köszönhetően szépek, hangulatosak a parkok, 
zöldfelületek. A parkok sétaútjai itt-ott azért fel-
újításra szorulnak, mivel elöregedtek – ez a mun-
ka is megkezdődik még ebben az évben, ahogy 
az időjárás engedi.

Mint a város többi részében, itt is az az önkor-
mányzat határozott szándéka, hogy közösségi 
terek jöjjenek létre: padokkal, asztalokkal, ját-
szóterekkel, fitnesz parkokkal, sportolási lehe-
tőséggel. A Semmelweis utca régi, korszerűtlen 
játszótere helyére egy komolyabb játszóteret 
terveznek, és egy új fitnesz park is épül majd a 
közelben – az utóbbi tervei már készen vannak, 
hamarosan a kivitelezés is megkezdődhet.

„M ikor nyit a Kori Liget? – Miért, lesz idén is? 
– Nem tudom. Talán, majd ha hideg lesz.” 

Október környékén már számos helyen lehet hal-
lani ezt a párbeszédet Székesfehérváron. Egy biz-
tos, 2011 óta minden évben kinyitja kapuit a Zichy 
ligetben.  

Hétszáz négyzetméter jég a belvárosban. Nem 
sok város mondhatja el magáról, hogy egy liget-
ben, központi helyen ekkora terület van elkülö-
nítve a korcsolyázni vágyók számára. Székesfe-
hérváron 2011 óta várja a kicsiket és nagyokat a 
Kori Liget a Zenepavilon körül. Gyurisán Csaba 
Belgiumban látott hasonló létesítményt, ennek 
ötletével kereste meg annak idején Székesfehér-
vár Önkormányzatát – és tervéhez meg is kapta a 
támogatást. Az első évben annyira sikeres volt a 
kezdeményezés, hogy azóta minden télen várja 
a kori szerelmeseit a liget. A pálya nagy előnye, 
hogy nem kell arra várni, mikor fagy be a Csó-
nakázó-tó, vagy mikor lesz elég vastag a Velen-

cei-tó jege. A Zichy liget kedvelt találkozóhely a 
városban. Nyáron koncertekkel várják az érdek-
lődőket, és van, aki kutyát sétáltat, van, aki csak a 
zöld övezetre vágyik, van, aki ott éli meg szerel-
mével az első randevút. Öt éve télen sem kerülik 
el a városlakók ezt a helyet. 

A Zenepavilon körül kialakított műjégpályán a 
legmodernebb jégkészítési technológiával biz-
tosítják a megfelelő felületet, így akár március 
középéig is nyitva tarthatnak. „Hivatalosan feb-
ruárig vagyunk nyitva, mert jellemzően abban a 
hónapban már fagypont felett van a hőmérsék-
let” – mondja Bekő Martin István tulajdonos. – „A 
jégkészítő gépünk +15 fokig elbír az időjárással, 
ha annál melegebb van, már nem tudunk meg-
felelő minőségű jeget előállítani. A jég alatt 700 
négyzetméternyi csövet fektetünk le. Ezeknek a 
műanyag csöveknek igen komoly hőáteresztő 
képességük van. Ezekben kering a higított fagy-
álló folyadék, amelyet egy fagyasztógép hűt és 
keringet folyamatosan. Maga a jég úgy készül, 

hogy vizet permetezünk a csövekre, amelyekre 
rétegesen ráfagy a jég. Ahogy ez összeáll, kapunk 
egy sík felületet, amelyet permetezünk és locso-
lunk, hogy kialakuljon egy vastag jégréteg.”

A Kori Liget megnyitásakor kiemelt szempont 
volt az ifjúság sportra nevelése. Az óvodai és 
iskolai csoportok előzetes bejelentkezéssel in-
gyenesen használhatják azóta is a létesítményt, 
és az osztályok élnek is ezzel a nem mindennapi 
lehetőséggel. A területen melegedő, büfé, öltö-
ző és értékmegőrző is várja a ligetbe érkezőket 
,és lehetőség van korcsolya bérlésre is. A terület 
körül élők nagyon jól tolerálják a pálya jelenlétét. 
„Gyakran találkozunk a környéken lakókkal a jég-
pályán. Az elején féltünk tőle, hogy a zene, illetve 
a nagy fények miatt problémás lesz a jelenlétünk 
a területen, de a lakók miatt már este 9 óra felé 
lekapcsoljuka zenét, és a lámpákat is úgy állítot-
tuk be, hogy csak a pályát világítsák meg, a háza-
kat nem” – teszi hozzá Bekő Martin István.

A pálya a Zenepavilon köré épült, jelenleg a ze-
nét és a fényeket onnan irányítják. „Szeretnénk, 
ha több funkcióval rendelkezne ez az építmény 
a pályán, hiszen meghatározza a terület arcula-
tát. Tervezzük, hogy koncerteket, előadásokat 
szervezünk a pavilonba, így nem csak esztétikai 

szempontból lesz fontos a jelenléte, hanem fon-
tos funkciót is ellát” – mondja a tulajdonos.

Sokan kedvelik a pályát, a téli szünetben nem 
volt ritka, hogy naponta több százan korcso-
lyáztak a Kori Ligetben. A délelőtti órákban leg-
inkább gyerekek és apukák voltak kint, délután 
jellemzően családok nagyszülőkkel, este pedig 
a tinédzserek, illetve a fiatal felnőttek vették bir-
tokba a pályát. 

A Kori Ligetben az előző években bevált rend-
szer szerint lehet korcsolyázni. Az óvodai és is-
kolai csoportok hétköznapokon 8.00-15.00 óra 
között, előzetes bejelentkezés alapján ingyen 
korcsolyázhatnak, időpontot egyeztetni lehet 
személyesen, vagy a +36-20/211-7464-es telefon-
számon. A délutáni órákban és hétvégén belépő-
díj ellenében vehetik igénybe a látogatók a liget 
szolgáltatásait időkorlát nélkül. Az időjárási vi-
szonyoktól függően, a tervek szerint február vé-
géig, március elejéig hódolhatnak még az egyik 
legkedveltebb téli sportágnak az érdeklődők.

A Kori Liget hétfőtől csütörtökig és vasárnap 
8.00–21.00 óra között, pénteken és szomba-
ton pedig 8.00–22.00 óra között tart nyitva.

Simon Rita

Korcsolyapálya a ligetben

Dr. Kovács Béla Sándor, a 2. számú választókörzet
önkormányzati képviselője

A Csónakázó-tó – még felújítás előtt

A Dózsa György úton már könnyebb a parkolás
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Nagyszabású ünnepséggel emlékeztek meg 
tavaly szeptemberben a székesfehérvári Tuli-

pános Óvoda fennállásának negyvenedik évfordu-
lójáról. Az intézmény élére nem sokkal korábban 
került új tagintézmény vezető, Kovács Istvánné 
személyében. Nem is csoda, hogy rá esett a válasz-
tás, hiszen ebben az óvodában több mint harminc 
éve dolgozik a gyerekek és a szülők szolgálatában. 
Szavaiból egyszerre érződik a tenni akarás, a gye-
rekek szeretete és szakmája iránt érzett alázat.

– Óvónő szeretett volna lenni gyerekkorában 
is?

– Mindig is szerettem a gyerekeket, és velük akar-
tam foglalkozni, ezért lettem óvónő, és 32 éve 
ugyanabban az épületben, a Tulipános Óvodá-
ban dolgozom. Ez alatt az idő alatt rengeteg dol-
got megél az ember, legyen szó vezetőváltásról, 
ovit kezdő vagy ballagó gyerekek csoportjáról. 
Nem számoltam, hogy hány gyerek fordult meg 
a kezeim között, de vannak olyanok, akik hoz-

„Ha a családdal jól együtt tudunk működni,
akkor sikeres lesz ez a pár év a gyereknek…”

zánk jártak kicsiként és már ők is hozzák a gye-
rekeiket. Furcsa, de jó érzés is egyben. Két felnőtt 
gyermekem mellett már van egy unokám is, aki 
szintén nálunk kezdte az óvodát, jelenleg azon-
ban édesanyjával külföldön lakik. Eredetileg mi 
is Székesfehérváron laktunk a férjemmel, de az 
édesapja halála után, hogy az édesanyját tudjuk 
támogatni, a gyerekeinkkel együtt leköltöztünk 
Szabadegyházára hozzá. Jó volt, hogy általános 
iskolásként mégsem panelban, hanem kertes 
házban tudtak felnőni. Ennek is lassan 18 éve.

– Hány gyerek jár az oviba?
– Az óvodába 150 gyerek jár hozzánk összesen a 
hat csoportba, nagyjából fele-fele fiú-lány arány-
ban. Minden csoportra két óvónő és egy dajka 
vigyáz, a mindennapi munkánkat pedig egy ud-
varos, egy adminisztrátor és egy takarítónő segí-
ti. A jelenlegi jogszabályok szerint, ha egy gyerek 
betölti a harmadik életévét december 31-e előtt, 
akkor abban az évben szeptembertől járhat óvo-
dába, amennyiben szobatiszta. De a harmadik 
születésnapjától minden gyereknek kötelező. 
Sajnos ma az a jellemző, hogy a bölcsődék túl-
terheltek, az anyukák nagyon korán visszamen-
nek dolgozni, így egészen aprócska gyerekek is 
bekerülnek oda. Fizetőssége miatt – nagyon rit-
kán – olyan gyerekekkel is találkozunk, akik nem 
bölcsődébe, hanem családi napközibe jártak. 
Ezeknek előnye, hogy kisebb csoportokban több 
korosztály lehet együtt, és elég kényelmes a szü-
lőknek, ha nem rendszeresen, csak heti egy-két 
alkalommal vagy egy-két órára szeretnék a gye-
reket közösségbe vinni.

– Milyen kihívásokkal, problémákkal küzde-
nek?

– Kisebb felfordulással jár majd a nyáron kezdő-
dő korszerűsítés, aminek keretében mozgássé-
rültek számára használható, akadálymenetesített 
wc-t alakítanak ki. Fontos lépés, hogy le tudjunk 
válni a mellettünk levő bölcsődétől, ezért vil-
lany- és fűtéskorszerűsítésen is átesik az épület. 
A nyílászárók cseréjén a csoportszobákban és az 
öltözőkben már túl vagyunk. Nálunk nincs főzés, 
csak melegítő konyhánk van, de ízletes és finom 
ételeket szoktak a gyerekek kapni. Odafigye-
lünk az ételintoleranciával rendelkező gyerekek 
étrendjére is. Egy csoportban közel huszonöt 
gyerekre kell egyszerre és minden percben fi-
gyelnünk. Ezért mi megtanultuk, hogy amikor 
mi kollégák beszélünk is egymással, nem egymás 

szemébe nézünk, hanem azt nézzük, hogy a gye-
rekek mit csinálnak. Ha következetesek vagyunk 
és a szabályokat mindig betartatjuk velük, akkor 
nagycsoportos korukra össze tudjuk őket hozni 
úgy, hogy ne legyen sok probléma. Ez azért elég 
kemény munka. Én most tanulom, hogy tudom 
összehangolni a gyerekekkel csoportban való 
foglalkozást és a tagintézmény vezetői feladato-
kat egyszerre.

– Miben mások a mai gyerekek?
– Régebben nagyobb létszámmal működtek az 
óvodai csoportok. Mások voltak a szülők, mások 
voltak a gyerekek is. Ma szabadabban élnek, több 
mindenben engedékenyebbek a szülők, és sok-
szor a gyerek akarata érvényesül. Nekünk ilyenkor 
az a nehéz, hogy egy csoportban 25 gyerek van, 
és itt meg kell tanítanunk egy-két szabályt, ami-
hez alkalmazkodniuk kell. A mai gyerekek nagyon 
értelmesek, okosak, de viselkedési, kulturális és 
nevelési problémákkal állunk szemben a mun-
kánk során. Ők már egészen más világban nőnek 
fel. Számítógép, telefon és számtalan technikai 
vívmány veszi körül őket, és ez meglátszik a játé-
kaik tekintetében. Meg kell őket tanítani játszani 
egy-két társasjátékkal, és ez csak úgy lehetséges, 

ha valaki odaül melléjük. Sajnos ma már nem iga-
zán játszanak ilyen jellegű játékokkal a gyerekek, 
legtöbbször itt ismerik meg nálunk, mi ülünk le 
velük játszani. Persze vannak kivételek, amikor 
anyával, apával együtt társasoznak otthon, de a 
legtöbb családra nem ez a jellemző. Gondolom, 
az időhiány miatt nincs lehetőségük rá a szülők-
nek, de a közös játékra mindig kellene szakítani 
egy kis időt. A gyerekek fejlődése miatt fontos 
lenne, hogy a család együtt játsszon, kimozdul-
jon, közösen töltsön tartalmas időt, de sajnos ma 
ez annyira nem jellemező rájuk. Itt az óvodában 
is nagyon szeretnek társasozni a gyerekek, ha 
ott ülünk mellettük, de amikor otthagyjuk őket, 
már nem biztos, hogy a szabályokat nélkülünk 
is betartják. A mostani gyerekek viszont nagyon 
ügyesek a konstrukciós dolgokban. Hogy mivel 
szeretnének játszani, nagyban befolyásolják a té-
vében látott mesék közötti reklámok. Azért, hogy 
a szülő örömet szerezzen a gyerekének, megve-
szi, amit a tv-ben látott, és amire vágyik a kicsi. 
Sokszor ezek a játékok semmire nem jók, nem 
lehet velük értelmesen játszani. Én annak a híve 
vagyok, hogy amennyiben lehetséges, kapja meg 
azt, amit szeretne, és kapjon mellé olyan játékot 
is, ami fejleszti, gondolkodásra ösztönzi vagy le-
köti a figyelmét. Lehet úgy is szeretni a gyereket, 
hogy felállítunk szabályokat, határokat, amiket 
neki ismernie kell és be kell tartania. Az is jellemző 
a mai gyerekekre, hogy nekik nehézséget okoz le-
ülni és egy dologra hosszabb ideig odafigyelni. A 
másik, ami nehézséget okoz nekik, az együttélés 
szabályainak betartása. Nekünk nagyon tisztában 
kell lennünk vele, hogy hogyan oldunk meg egy 
konfliktust csoporton belül. Mi látjuk itt, hogyan 
viselkedik közösségben gyerek, és ha a szülő kér 
tőlünk segítséget a nevelést illetően, megfelelő 
szakemberek állnak a rendelkezésére. 

– Milyen a kapcsolatuk a szülőkkel?
– Régebben a szülők jobban felajánlották önként 
a segítségüket, mostanában leginkább nekünk 
kell kérni. Van olyan is, hogy egy csoportban van 
néhány aktívabb, kreatívabb anyuka, apuka, akik 
maguktól segítenek. Szeretnénk megszépíteni az 
udvarunkat, mert a kint található játékok régiek, és 
ezeket szeretnénk egy pályázat keretében lecse-
rélni. Az udvar egyik felében sosem marad meg a 
fű, ezért ott szeretnénk műfüvesítést elvégezni. 

– Mit tart a legszebb dolognak ezen a pályán?
– A gyerekek ide járnak piciként 3-4 évet, és nagy-
ként nehéz tőlük elszakadni. Legtöbb csoporthoz 
annyira kötődünk, hogy fájó szívvel nézzük az el-
ballagásukat. Olyanok leszünk pár év alatt, mint 
egy nagyobb család. Amikor a szülő reggel elviszi 
a csemetéjét az óvodába, legféltettebb kincsét 
engedi be a csoportszobába. Amikor délután 
érte jön, szinte csak úgy ömlik a szó kisgyerekből, 
elmeséli mi történt vele, milyen élmény érte. Az 
óvoda fél héttől este öt óráig van nyitva, és jár 
olyan ovis hozzánk, aki közel tíz órát van mellet-
tünk egy nap. Ha egy szülő igényli, vannak kiegé-
szítő foglalkozásaink, mint az uszoda, korcsolya, 
fejlesztő torna, a néptánc vagy angol tanulás. Az 
is gyakori, azonban, hogy ovi után gyakran viszik 
a szülők külön tornára, edzésre a gyerekeket, és 
pont a közös időtöltésre nem marad már energia 
és idő. Jó érzés látni, hogy tulajdonképpen itt 
nőnek fel a szemünk előtt, életük nagy részét itt 
töltik. Ebben a korban fogékonyak leginkább, ek-
kor lehet a megfelelő alapokat kialakítani náluk. 
Ha a családdal jól együtt tudunk működni, akkor 
sikeres lesz ez a pár év a gyereknek, és zökkenő-
mentesen kerül iskolába.

Zsida-Domokos Andrea

Két új családi napközit adott át a SZÉNA Egye-
sület a Családokért a Palotavárosban. Mindez 

széleskörű összefogás és többéves munka ered-
ménye. A Bőrgyár utca 2. szám alatti beruházás hi-
ánypótló, és nagy segítséget jelent a kisgyermekes 
családoknak. 

Székesfehérvár legsűrűbben lakott területe a 
Palotaváros. Húszezren élnek itt, ami az összla-
kosság egyötödét jelenti. A városrészben nem 
működik bölcsőde, így hiánypótló jelleggel 
hozták létre a két új családi napközit a Bőrgyár 
utca 2. szám alatti épületben. Az önkormány-
zati tulajdonú ingatlant a város kedvező felté-
telekkel bocsátotta a SZÉNA Egyesület a Csa-
ládokért rendelkezésére. A felújítás 37 millió 
forintba került, melyből 32 milliót európai uniós 
pályázat révén, a fennmaradó részt pedig saját 
forrásból biztosította a szervezet. A beruházás 
keretében nemcsak felújították, hanem bőví-
tették is az épületet, így két csoportszobában 
két önálló családi napközit hoztak létre Zöldli-
get és Csibészke néven.

A három állandó munkatárssal dolgozó csa-
ládi napköziben tíz gyermek számára tudnak 
felügyeletet biztosítani 20 hetes kortól 3 éves 
korig, amely nagy segítséget jelent a palotavá-

Családbarát programok

A programok megjelentetése a Családi értékek a Fehérvári Polgárban című, CSP-CSBO-15-A-23888 számú pályázat keretében 
valósul meg.

Hiánypótló családi napközik
a Palotavárosban

rosi családok számára. Rendbe teszik az épület 
melletti földterületet is, ahol oktatókertet sze-
retnének működtetni – hangsúlyozta az átadá-
son Bálesné Elekes Rita, a SZÉNA elnöke. Elhang-
zott továbbá, hogy a szervezet számos szociális 
jellegű, ingyenes programot – fejlesztő tornát, 
zengő bölcső-foglalkozást, kreatív napokat – 
szervez majd, melyekről a www.szena.hu honla-
pon folyamatosan tájékoztatják a kisgyermekes 
családokat.  
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Másfél éve áll a gyerekek és a szülők rendel-
kezésére a Koronás Park Székesfehérváron. 

A különleges játszótéren több mint félszáz eszköz 
csábítja játékra a kicsiket és nagyokat, akiknek já-
ték közben a város történelmét is megtanítják. A 
tizenegyezer négyzetméteres terület olyan hely, 
ahol együtt játszhat a család. 

Szenzációs. Több helyről is ezt a szót hallani a 
Koronás Parkkal kapcsolatban. A szülők, a nagy-
szülők, a gyerekek lelkendezve mesélik élmé-
nyeiket a különleges játszótérről. Igen, mert ez 
tulajdonképpen egy játszótér. Hatalmas, több 
nap alatt lehet csak felfedezni, tele játékokkal, 
megannyi történettel. Aki nem elégszik meg a 
hagyományos hinta–csúszda–homokozó játék-
térrel, amely minden városrészben, lakótömb 
körül megtalálható, az ide hozza a gyermekét. Az 
a helyzet a Koronás Parkkal kapcsolatban, hogy 
nehéz onnan eljönni a játékidő letelte után.

„Örül a szívem, amikor csillog a szeme az uno-

kámnak, és itt mindig megtörténik” – mondja 
egy nagymama, aki másfél éves unokáját hozta 
el a parkba. – „ Bence már ügyesen jár egyedül, 
de néha még kibillen az egyensúlyából, éppen 
ezért tetszenek azok a kreatív játékok, amelyeket 
a kicsikre gondolva helyeztek el a parkban. Segíti 
a gyerekek mozgásfejlődését, és olyan eszközök-
kel játszhatnak, amelyek megbizsergetik a fantá-
ziájukat.” Erzsébet azt is elmondta, hogy igénybe 
vették a kiszolgáló helyiségeket is, a pelenkázót, 
amelyet mindig tiszta, rendezett állapotban ta-
láltak. 

Erzsébeték nem először járnak a parkban, az 
előző alkalommal a szülők is itt voltak, akik ma-
guk is újra gyereknek érezték magukat, amikor 
megcsodáltak minden játékot. „A lányomék Bu-
dapesten élnek, és több játszóteret is megláto-
gattak már, tehát van összehasonlítási alapjuk, 
és ők is azt mondják, hogy ez egy szenzációs 
hely a kicsiknek és a nagyoknak egyaránt. A kö-
zös élményeinket szaporítjuk itt a parkban, mert 
együtt tudunk játszani Bencével. Úgy lett kiala-
kítva például a csúszda a dombon, hogy a szülők, 
a nagyszülők is le tudnak csúszni a gyerekkel, ez-
által biztonságban érezheti magát mindenki. Egy 
hagyományos játszótér esetén a kicsi homokozik, 
közben a felnőtt csak ül a padon, beszélget má-
sokkal, vagy csak nézi a gyermekét, de itt együtt 
tudnak játszani” – mondja Erzsébet. 

A Koronás Park a hajdani vidámpark területén 
található. A több mint tizenegyezer négyzetmé-
teres terület nagyobb része továbbra is zöldfe-
lület maradt, az egyes projektelemek harmoni-
kusan simulnak a parkos, virágos környezetbe. 
A Koronás Park játékai leképezik Székesfehérvár 
mintegy fél évezredet felölelő, fényes középkori 
történelmi múltját. A játékok, terek térbeli elhe-
lyezése, megjelenése pedig alkalmas arra, hogy a 
látogatók a park irányított útvonalán végighalad-
va, a középkori várostérkép segítségével a külső 
részektől a városfalon túl, egészen a koronázó 
dombig eljutva egyfajta múltbeli „városnézésen” 
vegyenek részt. Egy anyuka a kilencéves ikreivel 
már többször járt a parkban. A fiúk egyelőre még 
nem értékelik ezt a fajta városnézést. „Akkor ol-
vassák el a tájékoztató táblákat a kicsik, amikor 
elfáradnak és pihennek” – mondja Adrienn. – 

„Olyan, mintha egy mesében lennénk”

„Jelenleg a mozgásigényüket elégíti ki a park, és 
önálló egységként kezelik ezeket a helyeket: a 
koronázó dombot, a várat, a labirintust.” „Amikor 
először beléptem a parkba, megakadt a szemem 
a váron, mert én még ilyen nagy játékot nem 
láttam” – emlékszik vissza első benyomására a 
kilenc éves Péter. – „Már többször voltunk a park-
ban, mindent kipróbáltunk a testvéremmel, és 
nagyon tetszik. Olyan, mintha egy mesében len-
nénk, amikor itt játszunk, mert például az ugró-
pad békát formáz vagy a mászóka hajót. Voltam 
itt születésnapi zsúron is, az egyik osztálytársam 
itt ünnepelt. Nagyon jó játékok voltak, például 
lovagi tornán vettünk részt, falovakra ültünk, és 
karddal bele kellett szúrni egy fakarikába.”

Nagyon tetszik Adriennek a játékok változa-
tossága. A gyermekei már abba a korosztályba 
tartoznak, amelyik mindent ki tud próbálni, a 

Programok, 
rendezvények

Január 30., 18:00
Diana Son: Halak
A Prospero Színkör új bemutatója
A Szabadművelődés Háza, Fürdő sor 3. 
Micskó Zoltán rendezésében egy különös, vi-
dám-szomorú színpadi mese elevenedik meg 
családról, veszteségről, a képzelet erejéről, 
a felnőtté válásról, a hitről és a bátorságról, 
hogy a magunk útján egyszer majd eljussunk 
a határtalan óceánig.

Január 30., 19:00
VoxMirabilis Kamarakórus koncertje
Szent István Művelődési Ház, Liszt F. u. 1.
„Szép dalra zendülj…” címmel farsangi-
opera-parádé műsorával lép fel harmadik 
hangversenybérleti alkalmával a VoxMirabilis 
Kamarakórus a Szent István teremben. Ven-
dég Kéry Tamás zongoraművész. 

Január 30., 19:00
Táncdalfesztivál 50 éve!
Vodafone Sportcentrum, Gáz utca 19.
50 éve indult útjára a Táncdalfesztivál. Ebből 
az alkalomból idézhetjük fel az akkori sláge-
reket igazi legendákkal, élőzenés koncertek-
kel Molnár György Lyra-díjas harmonikamű-
vész és koncertzenekara kíséretével.
Jegyek kaphatók a Fehérvári Jegyirodában 
és a Bolla Travel irodájában.

Február 4., 18:00
Az én sztorim – Lakatos Levente
előadása 
Művészetek Háza, III. Béla király tér 1. 
„A sikerre nincsen egyetlen, követendő 
recept. Az ugyanis az egyén sajátja, amit nem 
eltanulni, hanem felfedezni kell. Önmagunk-
ban. Elmesélem a saját történetemet, és 
megosztom a felismeréseimet. Megpróbálok 
rámutatni azokra a pontokra, amelyeket 
önmagadban kitapogatva átalakíthatod, 
vagy finomhangolhatod a nézőpontjaidat. 
Gyere, töltődj fel!”
A belépőjegy ára: 2.000 Ft/fő
A jegyek a Fehérvári Jegyirodában (Székes-
fehérvár, Oskola u. 2-4.) kaphatóak!
Az előadást követően dedikálásra és közös 
fotó készítésére lehetőség lesz.

Február 6., 18:00
Vigasságcsinálók Bálja 

Malom utca 6. Táncház
Meglepetésműsorokkal, tombolákkal és há-
rom felvonásos vacsorával köszönti az Alba 
Regia Táncegyüttes vendégeit. 
Jegyár: 8000 Ft/fő, asztalfoglalás és jegyér-
tékesítés a helyszínen, illetve a +36-22/312-
795-ös telefonszámon. 

Február 9., 17:00
Iskolanyitogató foglalkozás a Kodályban
Kodály Zoltán Áltános Iskola, Béka tér 4. 
„Iskolanyitogató” kézműves foglalkozásra 
várják a leendő első osztályosokat és szüleiket 
a Kodály Zoltán Általános Iskola, Gimnázium 
és Alapfokú Művészeti Iskolába. 

Február 6., 17:00
Vízipók csodapók gyermekszínház
Köfém Művelődési Ház, Verseci utca 1-15.
Vízipók csodapók meseszínházzal várja a 
gyerekeket a Köfém Művelődési Ház.
Jegyek elővételben kaphatók a helyszínen, 
és a Fehérvári Ajándékbolt és Jegyirodá-
ban. A jegyek ára: 2000 Ft/fő.

Állandó programok
Titkok Parkja
Egy irányított útvonalon az egyes játékterek mellett elhelyezett információs táblarendszer segí-
ti a tájékozódást. A park egyes játéktereihez kialakított feladatok segítik az egykori életmódbeli 
szokások, hagyományok megismerését, játékos feldolgozását a paraszti munkálatoktól kezdve a 
koronázási szertartásokig. 

Titkok Parkja okostelefonnal
A táblákon elhelyezett QR kódok segítségével a játékos okostelefonján megjelenítheti a legfon-
tosabb információkat, tudnivalókat, és részt vehet egy titokfejtő rejtvénysor megoldásában, mi-
közben bejárja a Parkot. Garantált, hogy itt a „technikafüggők” számára is izgalmas lesz a játék. A 
játék ingyenesen elérhető.

Titkok Parkja vezetőfüzettel
Ha nem rendelkezik megfelelő mobil eszközzel, vagy szeretné izgalmasabbá tenni a család láto-
gatását a parkban, a játék egy vezetőfüzet segítségével is lejátszható, vagy kérheti animátorok 
segítségét. Ha animátor kíséretét szeretné igénybe venni, kérik, előtte egyeztessen az info@
koronaspark.hu címen. A vezetőfüzet ára 500 Ft/család (5 főig ajánlott), a program animátor kísé-
rettel 400 Ft/fő.

Kinect játéksarok
A központi épületben kialakított interaktív játéksarok a legújabb informatikai fejlesztések felhasz-
nálásával segíti a Park és Székesfehérvár középkori történelmének megismerését, megértését és 
játékos feldolgozását. Két téma közül választhat a játékos: koronázás és korabeli csata. Egy alak- és 
arcfelismerő rendszerrel lehetővé válik, hogy a játékosok digitális jelmezbe bújva saját mozgásá-
val bekerülhessen a virtuális korhű világba. A program 500 Ft/fő áron vehető igénybe.

trambulintól kezdve a különleges mérleghintán 
át a függeszkedő körhintáig. „Érdekes helyszín a 
homokozó is – mondja Adrienn. – Azt figyeltem 
meg, hogy társas kapcsolatok létesülnek itt. Ren-
geteg különböző korú gyerek gyűlik össze egy 
helyen, akik vigyáznak egymásra, és egyfajta hi-
erarchia alakul ki a szórakozás közben. Van egy 
központi játék a homokozóban vödörfelhúzóval, 
láncos továbbítóval, ahol beosztják a gyerekek, 
ki melyik részfeladatot végzi el. Nagyon érdekes 
szituációk alakulnak ki, látni lehet, hogy ki az irá-
nyító és ki az alkalmazkodó.” Péter is lelkesen me-
sél a homokozóról: „Egyszer teljesen ismeretlen 
gyerekekkel összeálltunk, és úgy dolgoztunk csa-
patban. Nagyon jól éreztük magunkat közben.” A 
park egyetlen hátránya, hogy mindig nagyon so-
kan vannak. „Zsúfolt a hely, nagyon sok a gyerek. 
Szerencsére az én gyerekeim már elég nagyok 
ahhoz, hogy ne vesszenek el játék közben. Nem 
tudom, más szülő ezt hogyan oldja meg. A fiaim 
azt mondják, őket nem zavarja a sok gyerek, de 
gyakran kell várniuk egy-egy játéknál, hogy hasz-
nálhassák” – mondja Adrienn.  „ – Ahányszor ide-
jövünk, mindig felfedezek valami újat, amit eddig 
nem vettem észre. Nem unalmas, mert egyszerre 
nem lehet minden játékkal játszani. Szeretem, 
amikor ide jövünk” – mondja Péter. 

A Koronás Parkban összesen hét játéktér van: 
játszófalu, fűszerek labirintusa, vár, koronázó 
domb, mocsár, erdei ügyességi park és lova-
gi torna. A város történelmébe interaktív fel-
adatokon keresztül lehet bepillantani, melyek 
okostelefonnal és hagyományosan is elérhetők. 
A központi épületben választható programok 
között Kinect játéksarok, középkort idéző prog-
ramok, kosztümös bemutatók és előadások kí-
nálnak számtalan élményt. Igazi paradicsom ez a 
gyerekek számára.

 Simon Rita
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Programajánló

A székesfehérvári II. Rákóczi Ferenc Magyar–
Angol Két Tanítási Nyelvű Általános Iskola közel 

száz éves múltra tekint vissza. Ebben az évben 95 
éves az iskola, és ezt az évfordulót május 9-én egy 
nagy gálaműsor keretében szeretnék méltóképpen 
megünnepelni gyerekek egyéni és csoportos pro-
dukcióival – meséli Timár Nicolette igazgatónő. 

– Mindig is emelt szintű volt a nyelvoktatás az 
intézményben?

– Kezdetben intézményünk polgári fiúiskola volt, 
és a háború után lett koedukált iskola. Mindig 
is a nyelv állt a középpontban, egy ideig orosz, 
később pedig angol tagozatos iskola volt. Nyolc 
évvel ezelőtt kezdtük el a magyar–angol két ta-
nítási nyelvű programot, ami nagyon népszerű 
a gyerekek és a szülők körében. Heti tíz órában 
tanulnak a gyerekek angol nyelvet és angol nyel-
ven tantárgyakat. Az alsósok éneket, rajzot és ter-
mészetismeretet, a felsősök természetismeretet, 
történelmet és célnyelvi civilizációt, hetediktől 
pedig természetismeret helyett földrajzot tanul-
nak angolul. A most végzős nyolcadikos diákok az 
első osztály, akik ebben a formában kezdték meg 
tanulmányaikat. A tanév végén szinte az egész 
osztály megpróbálkozik a középfokú nyelvvizs-
gával, felkészítő tanáraik szerint sikerrel fogják 
venni ezt az akadályt. Arra buzdítjuk a szülőket és 
a tanulókat, hogy középiskolában kezdjenek bele 
új nyelvek tanulásába. Akkor úgy fejezhetik be a 
középiskolát, hogy két nyelvből zsebükben lesz a 
középfokú nyelvvizsga, és egy harmadik idegen 
nyelven is értenek majd.

– Honnan indult az ön kapcsolata az iskolá-
val?

– Az apukám, a nagypapám és én is ide jártam 
diákként. Lehet mondani, hogy a szívem csücske 
a Rákóczi, hiszen 1993 óta tanítok az iskolában, 
és hatodik éve pedig már az igazgatói teendő-
ket is ellátom. Előttem 24 évig Móder József volt 
az iskola igazgatója, sokat köszönhetek neki. A 
tanítónénimnek, Lazarevics Józsefnének köszön-
hető, hogy én is a pedagógusi pályán kötöttem 
ki. Érdekes momentum, hogy én már itt tanítot-
tam, amikor ő még önkéntes segítőként az iskola 
könyvtárában dolgozott. Az idő előrehaladtával 
én is megéltem már, hogy volt tanítványom hoz-
ta a saját gyerekét beíratni az iskolába. 
Szerintem ma Székesfehérváron nincs olyan 
család, akinek a rokonságában, ismeretségében 
ne lenne rákóczis tanuló. Mivel az iskolánkhoz 
tartozó körzet inkább idősek által lakott, kevés a 
kisgyermekes család, a város minden részéről és 
a város vonzáskörzetéből veszünk fel diákokat. 
Tömegközlekedés szempontjából nagyon ked-
vező az iskolánk elhelyezkedése, ami felénk szok-
ta billenteni a mérleg nyelvét a szülők iskolavá-
lasztásában. Jelenleg kilenc alsós és kilenc felsős 
osztályunk van, akiket negyvenkét pedagógus és 
négy óraadó tanár, illetve három oktatási munkát 
támogató dolgozó segít.

– Van testvériskolai kapcsolatuk?
– Egy nagyváradi és egy ciprusi iskolával van 
testvériskolai kapcsolatunk. Őket meghívtuk a 
színházi gálára is, és ezen alkalomból négy-öt 
napot itt töltenek tavasszal a városunkban. Ilyen-
kor családoknál kerülnek elhelyezésre a külföldi 

„Az épület jelenleg teljes kihasználtság
mellett ad otthont a gyerekeknek…”

gyerekek, és mindig probléma, hogy a vendég-
látó szülők keveslik az időt arra, hogy minél több 
mindent megmutathassanak nekik hazánkból. 

– Hányan járnak most az iskolába?
– Az iskolánknak jelenleg 457 tanulója van a 
sárkeresztesi tagiskolánkkal együtt – oda ötven 
diák jár alsó tagozatba. Az angol két tannyelvű 
program nagyon sok csoportbontást igényel, így 
ez a régi, közel 80 éves épület éppen elbírja a 407 
tanulót, aki a Rákóczi épületében tanul. Nincse-
nek nálunk kistermek, amiből lehetett, már kiala-
kítottunk termeket, de az épület jelenleg teljes 
kihasználtság mellett ad otthont a gyerekeknek. 
Szakkörre, délutáni különfoglalkozásra vagy egy 
rendkívüli programra időnként bonyolult szerve-
zést igényel termet találni. Vannak olyan szakkö-
rök, amelyek a tanulmányi munkát erősítik, ilyen 
a matematika, az anyanyelvi, az irodalmi színpad 
és az énekkar, de az alsósok számára nemrégen 
indult egy táblajáték szakkör is. Ezek olyan jelle-
gű játékok, amelyek a logikai gondolkodást fej-
lesztik. Az óriási érdeklődés miatt jövőre bővíte-
nünk kell a csoportok számát.

– Mire büszke az iskolát illetően?
– A felvételi az, ami igazán megmutatja a mun-
kánkat. Évek óta a tanulóink 75-85 százalékát 
érettségit adó középiskolába veszik fel. Az elmúlt 
öt évben megkaptuk az Akkreditált Tehetség-
pont és a Minősített Referencia Intézmény cí-
met is. Ez azt jelenti, hogy mintaadó intézmény 

vagyunk a többi iskola számára az információs 
és kommunikációs technológiai eszközök és a 
kooperatív technikák használatának területén. 
Mindkettő többéves folyamat eredménye, amire 
nagyon büszkék vagyunk, hiszen a kollégáknak 
nagyon sok munkája van abban, hogy elnyer-
hettük ezeket a címeket. Örökös Ökoiskolaként 
vannak témanapjaink, melyek az épített és a ter-
mészeti környezet, energia és az egészség körül 
forognak. Ilyenkor vegyes korcsoportokban dol-
goznak a gyerekek, és ez erős közösség-összeko-
vácsoló erő. 
Az iskola névadójának születésére emlékezve 
szép hagyománya van a minden évben megren-
dezett Rákóczi-napnak. Ennek keretében megyei 
versenysorozatot szervezünk. Ekkor a gyerekek 
matematikából, angolból, szövegértésből, he-
lyesírásból, kispályás labdarúgásból és három éve 
már néprajzi ismereteikből is összemérik tudásu-
kat. A sikert jelzi, hogy tavaly több iskolából közel 
300 gyerek versenyzett nálunk ezen a napon. 
Fontos az iskolában a sport, ezért próbálunk 
többféle lehetőséget nyújtani a diákoknak a test-
nevelésre. A második, ötödik és hatodik osztá-
lyos diákok uszodába, míg a negyedik, hetedik, 
nyolcadikosok korcsolyázni járnak. Lehetőséget 
biztosítunk a diákoknak röplabdára és focira is, 
de a legnépszerűbb sportág a tanulók körében a 
kosárlabda. A Dávid Kornél Kosárlabda Akadémia 
tart foglalkozásokat nálunk, és bekapcsolódtunk 
a Bozsik labdarúgó programba, a Dobd a kosár-
ba! és a Palánta programba is. Büszkék vagyunk 
arra is, hogy négy néptáncos tanulónk nem régen 
szerepelt az országos Felszállott a páva tehetség-
kutató döntőjében az Alba Regia AMI – Pulutyka 
csoportjában.

– Miben tudnak segíteni Önöknek a fehérvá-
riak?

– Az iskola közelgő születésnapja kapcsán sze-
retnénk, ha megújulhatna az iskola udvara. Nem 
voltak előírásnak megfelelőek a kinti a játékok, 
ezért elbontásra kerültek, és így most csak egy 
homokozó van az udvaron. Örülnénk, ha a szü-
lők és a város összefogásával tavaszra egy szép 
kis játszóudvar állna az alsósok és nagyobb gye-
rekek rendelkezésére. Nagyon számítok a szülők 
összefogására, az alapítványunkon keresztül 
bárki támogathatja ezt a kezdeményezésünket. 
Nagy ajándék lenne a lassan százéves iskolának.

Zsida-Domokos Andrea

Január 14 – február 07.
Katona Vilmos Emlékkiállítás
A Szabadművelődés Háza, Fürdő sor 3.
A tárlatot Katona Vilmos emlékére rendezik, az 
ő alkotásaiból állították össze.

Január 30., 10:00
Állati jó kézműves foglalkozások a 
gyermekkönyvtárban
Vörösmarty Mihály Gyermekkönyvtár,
Oskola utca 7. 
Az ingyenes családi foglalkozások témája 
minden alkalommal egy-egy állat. Az első al-
kalommal a mackókról, azaz a medvetalpról. 
A program 10-12 óráig tart. Februári téma a 
macskanyelv, a márciusi a nyuszifül, az áprilisi 
pedig a lepkeszárny.

Január 27., 16:00
Iskolanyitogató a Széna Téri Általános 
Iskolában
Széna Téri Általános Iskola, Széna tér 10. 
Az iskola a nagycsoportos óvodásokat és szü-
leiket várja a Téli mocorgó elnevezésű játékos 
sorversenyre.

Január 27 és január 30., 19:00
Rejtélyes viszonyok
Pelikán Udvar, Kossuth utca
A Rózsavölgyi Szalon és a Vörösmarty Színház 
közös előadását tekinthetik meg januárban 
és februárban is két-két alkalommal. Jegyvá-
sárlás a www.vorosmartyszinhaz.hu oldalon 
lehetséges.

Január 29., 18:00
Káliz Sajtos József Könyvbemutatója
Kisfaludi Közösségi Ház, Könyves K. u. 10/a
Szeretettel várnak minden érdeklődők a Kisfaludi 
Közösségi Házba, ahol Káliz Sajtos József „Hi-
tem, Világom” című verseskötetét mutatja be a 
szerző, illetve beszélgetőtársa, dr. Bakonyi Ist-
ván, József Attila-díjas irodalomtörténész. 

Január 30., 07:00
Termelői piac és kézműves vásár a 
Jancsárkertben
Jancsár piac, Balatoni út 10.

Minden szombaton hagyományos és bio-
zöldségekkel, gyümölcsökkel, tőke- és 
füstölthússal, friss pékáruval, tésztával és 
házitojással, mindenféle kamrábavalóval, 
házisüteményekkel és nem utolsó sorban 
remek kézműves portékákkal várják a vá-
sárlókat! Bio-, ételintoleráns-, diabetikus- és 
speciális étrendi- (pl. paleo-) alapanyagok is 
megtalálhatóak a kínálatban!

Január 30. 14:00
Értelem és intuíció – Fedezd fel és 
használd egyszerre a jobb és a bal 
agyféltekéd erőit!
KairoszKultúrműhely, Megyeház u. 22/a
A szeminárium során megismerhetik és ma-
gunkban is felfedezhetik a két agyféltekéhez 
kapcsolódó képességeket. A tanfolyam sok 
gyakorlattal segíti a bal és a jobb oldal erőinek 
felszínre hozását és összekapcsolását, ami fon-
tos ahhoz, hogy teljesebben lássuk az életünk 
helyzeteit és a céljaink eléréséhez minden ké-
pességünket összhangban és egyszerre hasz-
nálhassuk. A szemináriumot vezeti: dr. Nagy 
Alinda és Klatsmányi Péter. Részvételi díj: 3000 
Ft, diákoknak 2000 Ft. Kérjük, amennyiben sze-
retne részt venni a szemináriumon, legkésőbb a 
programot megelőző csütörtök éjfélig regiszt-
ráljon e-mailben a programra. Információ és 
jelentkezés: szfvar@ujakropolisz.hu

Timár Nicolette, intézményvezető
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E lkészült a Fehérvári Állatotthon tavalyi tevé-
kenységének összegzése. Eszerint 428 kutyának 

és 179 cicának találtak új, szerető otthont, és 32 sé-
rült, vadon élő állatot mentettek meg. Elvégeztek 
összesen 255 ivartalanítást, továbbá számos egyéb 
műtétet is. Tapasztalatok szerint a bekerült kutyák 
chipezése 40 százalék alatt van, így sokat kellett 
költeni az állatok jelölésére, továbbá táplálására 
és speciális takarmányozására. 

A menhelyen 2015-ben csaknem 6.200 látogatót 
fogadtak, jellemző, hogy több százan vettek részt 
a különféle családi rendezvényeken. 113 különféle 
programot szerveztek, köztük a vasárnap délutáni 
kutyasétáltatást, melyhez 30-40 állatbarát kapcso-

Eredményes évet zárt a HEROSZ
lódott rendszeresen. Kiemelt projekt volt a nehéz 
sorsú kutyák tréningje a Dog Garden Kutyapanzió 
és Kutyanapközi közreműködésével. Tovább mű-
ködtették a nyári napközis tábort, a HEROSZ Gyer-
mektagozatát, volt számos iskolai foglalkozás, és 
sikeresen lezajlott a 4Tappancs-Herosz Kutyais-
kola tavaszi illetve őszi kurzusa is. Több alkalom-
mal került sor nagyszabású nyílt napokra, családi 
rendezvényekre, továbbá augusztusban tartottak 
egy figyelemfelhívó sétát a Belvárosban, a Honta-
lan Állatok Világnapja alkalmából.

Októberben a Fehérvári Állatotthon volt a 
Deményista Mentor Klub által patronált szerve-
zet, ennek köszönhetően félmillió forintot meg-
haladó támogatás gyűlt össze. A HEROSZ Fejér 
Megyei Szervezetének működését alapvetően 
meghatározza a vállalkozások, áruházak, és állat-
barát magánszemélyek, szervezetek támogatása, 
tevőleges közreműködése. Székesfehérvár Ön-
kormányzata 2015-ben is támogatta a HEROSZ-t, 
a felelősségvállalási szerződésen túl pályázatok-
kal segített, a Saára Gyula-program keretében 
pedig végre elkészült a telephelyre vezető új 
bekötőút, melyre évek óta nagy szükség volt a 
kátyúk és a csapadék okozta felázás miatt.

Fontos változás, hogy a többszöri meghibáso-
dás miatt megszüntette eddigi, 22/379-374-es 
vezetékes telefonszámát a HEROSZ Fehérvári 
Állatotthona. A Takarodó út 5. szám alatti men-
hely már a +36 30 9858 309-es mobilszámon 
érhető el a hét minden napján, így szombaton 
és vasárnap is, 09.00-17.00 óra között. Érdemes 
ugyanakkor tudni, hogy nincs olyan irodai dol-
gozó, aki folyamatosan fogadja a hívásokat, 
ezt az állatok mindennapi ellátása mellett kell 
megoldani. Előfordul, hogy többszöri hívás-kez-
deményezésre lehet a menhelyet elérni. Az új 
készülék SMS üzeneteket is fogad, a talált vagy 
elveszett állatokról szóló bejelentéseket így is 
meg lehet tenni. 

forrás: okkfehervar.hu

Ünnepélyes keretek között írták alá január kö-
zepén azt a támogatói szerződést, melynek 

keretében ezentúl a Szerencsejáték Zrt. is segíti a 
Fehérvár AV19 jégkorongcsapatának működését. A 
megállapodás értelmében a 2016-os évben az álla-
mi tulajdonú cég bruttó 40 millió forinttal biztosít-
ja a minőségi szakmai munkához szükséges anyagi 
hátteret. Az erről szóló megállapodást dr. Zsiga 
Marcell, a Szerencsejáték Service Nonprofit Kft. 
ügyvezetője és Csáder Dezső, az Alba Volán SC elnö-
ke írta alá. Az eseményen dr. Cser-Palkovics András, 
Székesfehérvár polgármestere is részt vett.

A Fehérvár AV19 szakosztály-igazgatója, Ocskay 
Gábor az elkövetkezendő hónapok kihívásairól, 
valamint a mostani támogatás jelentőségéről 
beszélt a szerződéskötés kapcsán rendezett saj-
tótájékoztatón. Kiemelte: az elmúlt időszakban 
nagy változásokon esett át a csapat, ám a szak-
mai munka folyamatos. Rob Pallin távozását 
követően már a finn Hannu Järvenpää irányítja 
az együttest, amely a páratlan sérüléshullámot 
követően a középszakaszban az első két hely 
valamelyikét célozza meg annak érdekében, 
hogy bekerüljön a rájátszásba. „A biztos anyagi 
háttér megteremtése évek óta nehéz feladat 
elé állít minket. Nagyon bízom benne, hogy be-
látható időn belül egyszer minden téren meg 
tudjuk teremteni ezt a pénzügyi stabilitást. Azt 
hiszem, a klub, a szakosztály és a csapat ren-
geteget bizonyított az elmúlt években. Fontos 
kiemelni, hogy a város segítsége nélkül még 
a klinikai halál állapotánál is rosszabb helyzet-
ben lennénk. Pontosan ezért volt óriási dolog, 
hogy a Szerencsejáték Zrt. egy nagyon komoly 
támogatással a székesfehérvári hoki mellé állt. 
Bízom benne, hogy jó teljesítmény esetén ez a 
támogatási összeg a jövőben tovább növeked-
het” – mondta Ocskay Gábor.

 „Csodaként élem meg minden esetben azt a 
jelenséget, ami Székesfehérvár sportéletében 
történik. Nyugodtan kijelenthetjük, hogy a fe-
hérvári hokisok produkciója a honi jégkorong 
alappillérét jelenti. A sikerek nem valósulhat-

A Szerencsejáték Zrt. a Fehérvár AV19 támogatója lett

nának meg a játékosok teljesítménye nélkül, 
az Önkormányzat, a menedzsment és a szpon-
zorok pedig mindent megtesznek azért, hogy 
az anyagi hátteret biztosítsák. Ennek ellenére 
sajnos évek óta nehéz feladat megteremteni a 
feltételeket. Ez a csapat mindenképpen megér-
demli, hogy olyan szponzorok álljanak mellé, 
mint a Szerencsejáték Zrt” – tette hozzá Csáder 
Dezső, az Alba Volán SC elnöke.

Dr. Zsiga Marcell, a Szerencsejáték Service 
Nonprofit Kft. ügyvezetője szerint két siker-
történet találkozásáról van szó. „Egyrészt Szé-
kesfehérvár esetében a magyar sport egyik 
legfontosabb bástyájáról beszélhetünk. A vá-
ros esetében nem csupán a Videoton 1985-ös 
UEFA-kupa menetelésére lehetünk büszkék, hi-
szen az elmúlt időszakban számos siker kapcso-
lódott Székesfehérvár nevéhez a labdarúgás, a 

M ég több lány tanulhat tovább tudományos 
területen az első „+tervezem – Okosjövő 

lányoknak” projektnek köszönhetően, melynek 
célja, hogy szembeszálljon az előítéletekkel, és 
új perspektívákkal gazdagítsa a fiatal lányok pá-
lyaválasztásról való gondolkodását. A program 
mögött a legnagyobb hazai cégek sorakoztak fel, 
mint az Alcoa, az IBM és a Grundfos.
 
A Nők a Tudományban Egyesület (NaTE) és az 
AAUW (American Association of University 
Women) szervezésében, az Alcoa Alapítvány 
támogatásával indult útjára a „+tervezem – 
Okosjövő lányoknak” kezdeményezés, ami a 
12-16 évesek karriertervezésében nyújt segít-
séget. A programot megalapozó kutatások 
szerint ebben a korban kezdenek el kialakulni 

„Okosjövő lányoknak”

kosárlabda, a kézilabda és a jégkorong vonat-
kozásában is. Másrészt a Szerencsejáték Zrt. a 
jelenlegi formájában a huszonöt éves jubileu-
mát ünnepli. Nemzeti lottótársaságként teljes 
mértékben elkötelezettek vagyunk a méltányos 
és jogszerű szerencsejáték szervezés iránt. Az 
ebből származó jövedelmünket természetesen 
igyekszünk visszaforgatni a magyar kultúrába, 
egészségügybe és a sportba is. A cég támoga-
tásában a sport kiemelt szerepet kap 2016-ban 
is. Az idei esztendőben elsősorban a nemzet-
közi megmérettetéseken szereplő sportolókat, 
egyesületeket, valamint az olimpia évében a 
kvótát szerzett versenyzők eredményes felké-
szülését igyekszünk minél hatékonyabban se-
gíteni” – fogalmazott dr. Zsiga Marcell.

Dr. Cser-Palkovics András, Székesfehérvár pol-
gármestere arról beszélt, hogy a jégkorong egy 

nagyon drága sportág, ugyanakkor abban is 
egészen biztosak lehetünk, hogy a magyar hoki 
elképzelhetetlen lenne Székesfehérvár nélkül. 
„Az EBEL, illetve az annak hátterét adó MOL 
Ligás és utánpótláscsapatok nélkül a magyar 
válogatott nem játszhatna a májusi „A” csopor-
tos szentpétervári vb-n. Fontos rögzíteni tehát: 
minden olyan támogatás, amelyben a Fehérvár 
AV19 részesül, az egyúttal a magyar hoki fejlő-
dését is szolgálja. Úgy gondolom, hogy a tár-
sasági adókedvezmény rendezte az utánpótlás 
rendszerének finanszírozását, sőt plusz lehe-
tőségeket is biztosított. Lényeges kiemelni az 
ehhez kapcsolódó infrastrukturális fejlesztést, 
melynek keretében a „C” pálya felépülése is 
megvalósulhatott. A Fehérvár AV19 anyagi le-
hetőségeit azonban nem lehet összemérni még 
a legszerényebb költségvetéssel rendelkező 
osztrák csapatok büdzséjével sem. Még a jelen-
legi költségvetésnek az előteremtése sem egy-
szerű feladat, éppen ezért minden segítő kézre 
szükségünk van városhatáron belül és azon túl 
egyaránt. Csak Székesfehérvár – beleértve az 
Önkormányzatot és a szponzori kört – egyedül 
nem képes biztosítani ezt az összeget. Nagy 
örömmel fogadtuk, hogy egy bruttó 40 millió 
forintos támogatás érkezett a Szerencsejáték 
Zrt-től a Fehérvár AV19-hez. Korábban a város 
Önkormányzata döntött egy nagyságrendileg 
hasonló mértékű rendkívüli támogatásról, így 
ez a két összeg nagyon nagy segítségére volt 
a klubnak. Természetesen a Fehérvár AV19 idén 
is mindennemű támogatást élvezni fog a város 
részéről, értve ez alatt az alapforrások biztosí-
tását, a nagycsarnok és a „C” pálya működteté-
sét is” – mondta dr. Cser-Palkovics András, aki 
köszönetét fejezte ki a Szerencsejáték Zrt-nek, 
amely más fehérvári sportágnak, például a ko-
sárlabdának is támogatást biztosított. Székesfe-
hérvár polgármestere kiemelt jelentőségűnek 
nevezte, hogy állami, szövetségi és klubszinten 
egyaránt megvalósuljon az egyesületek biztos 
anyagi hátterének megteremtése.

forrás: okkfehervar.hu
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a pályaválasztási preferenciák. A program célja 
megmutatni a lányoknak, hogy a tudományos 
érdeklődés nem „fiúdolog”, a nők a tudomá-
nyos területeken kiváló sikereket érnek és érhet-
nek el. Az idei év helyszíne Székesfehérvár, az 
együttműködő vállalatok között van az Alcoa, a 
Grundfos, a Videoton, az IBM, az Óbudai Egye-
tem, a Harman Becker és az Innoskart is. „Ér-
deklődni az iránt lehet, amiről van információ, a 
mérnöki munkákkal kapcsolatban pedig kevés 
áll rendelkezésre, főleg a lányok felé - ezen se-
gít a +tervezem program is. Fontosnak tartom, 
hogy a nők ne a férfias motívumokkal érvénye-
süljenek, legyen lehetőségük saját nézőpont-
jukkal színesíteni ezeket a szakmákat” – mondta 
Szabó Eszter, az ALCOA HR vezetője.

forrás: www.szekesfehervar.hu
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Új, digitális fogászati röntgenkészülék működik 
a Távirda utcai rendelőintézetben. Az eszközt 

sajtótájékoztató keretében mutatták be, amelyen 
jelen volt Östör Annamária egészségügyi és sport-
tanácsnok, Varga Márta, a Humán Szolgáltató In-
tézet igazgatója, valamint Dr. Fitos Katalin, a fog-
szabályozó szakrendelés főorvosa. A fogröntgen 
szolgáltatás mindenki számára térítésmentes, aki 
szakorvosi beutalóval rendelkezik, és a közfinan-
szírozott fogászati ellátást veszi igénybe. Az új 
készülék kiváló képminőséget biztosít a legkisebb 
sugárterhelés mellett. 

A régi, közel tizenöt éves panorámakészülék 
cseréje időszerűvé vált, jelenleg egy korsze-
rű, digitális panoráma röntgenkészülék áll a 
betegek szolgálatára. A Humán Szolgáltató 
Intézet által vásárolt eszköz jelentősége ab-
ban áll, hogy az alapellátást végző fogorvosok 
munkájához elengedhetetlen a beavatkozások 
szakmai alátámasztásához szükséges röntgen-
feltétel. A bejelentkezés módjáról a páciensek a 
beutalójukat kézhez kapva tájékozódhatnak.

Östör Annamária egészségügyi és sportta-
nácsnok hangsúlyozta: „Az Önkormányzat 
kötelező feladata az alapellátás biztosítása, 
ezenkívül a város felvállalta a fogászati ügyelet, 
a fogröntgen, valamint a Család- és Nővédelmi 
Központ fenntartását. Ezeknek a működteté-
séhez megfelelő műszerpark szükséges: az új 
röntgengép megvásárlása a székesfehérváriak 
egészségét és ellátását szolgálja, a pontos di-
agnózis korszerű eszközeként.”

Varga Márta, a Humán Szolgáltató Intézet 
igazgatója elmondta, hogy a Távirda utcai ren-
delőintézetben működő új fogászati röntgen-
készüléket közbeszerzési eljárás keretében, 
tizenöt millió forintért vásárolták, a rendelke-
zésre álló helyiség nagyságának, az eszköz tele-

Új, digitális fogászati röntgen-
készülék a Távirda utcában

pítésének és a különböző hatósági kitételeknek 
a figyelembe vételével. „A röntgen továbbra is 
csak a közfinanszírozott fogászati ellátásról 
beutalóval érkező betegek számára térítés-
mentes, a magánrendelésekről érkező pácien-
sek térítés ellenében vehetik igénybe. Ez az új, 
korszerű eszköz abban segíti a tökéletes, teljes 
körű diagnosztizálást, hogy kiváló képminősé-
get biztosít a legkisebb sugárterhelés mellett, 
valamint az energiafelhasználása is kedvezőbb, 
mint az előzőnek” – mondta el Varga Márta. 

Dr. Fitos Katalin fogorvos elmondta: a pano-
rámaröntgen a mai modern fogorvosi beavat-
kozások elengedhetetlen része, hiszen átfogó 
képet nyújt az orvos számára a páciens teljes 
fogazatának állapotáról. Egy felvétel biztosít-
ja, hogy minimális sugárdózis mellett az orvos 
a legmegfelelőbb kezelést tudja adni a beteg 
számára, és a kezelés hatásosságát is figyelem-
mel kísérheti a fogorvos.  „Fontos, hogy a ké-
szülék gyermekeknél is használható, így időben 
felismerhető a szuvasodás, és megelőzhető a 
fájdalom, illetve a foghúzás. A fogszabályozás 
tekintetében lényeges, hogy az eszköz haszná-
latával csökkenthető a fogszabályozási idő.” A 
főorvos kiemelte, hogy a röntgenvizsgálatot 
alapos klinikai vizsgálatnak kell megelőznie. Az 
új gép többféle felvétel elkészítésére alkalmas, 
a fogászat minden területe, de elsősorban a 
fogszabályozás használja ki legkiterjedtebben 
a lehetőségeit. A digitális panorámaröntgennel 
a legoptimálisabb felvételtechnika kiválasz-
tásával a lehető legkisebb számú felvételt kell 
elkészíteni a betegről.

A rendelőben a röntgen-előhívórendszer is 
megújult: korszerűbb és környezetkímélőbb 
lett. Az előhívás során nem termelődik veszé-
lyes hulladék, hiszen digitális úton, CD-n kapják 
meg leleteiket a betegek.

Az év vége mindig egy fordulópont. Lehetőséget 
biztosít arra, hogy elgondolkozzunk, milyen is 

volt az idei évünk, és mit várunk a következőtől. Az 
Echo Szociológiai Kutatóintézet harmadik éve vizs-
gálja ezt a kérdéskört Székesfehérvár lakossága köré-
ben. 2015-ben sem volt ez másként. Az ERC Adatfelvé-
teli Központ 300 főt kérdezett meg telefonon, hogyan 
alakult a 2015-ös évük, és mit várnak a következőtől.

A megkérdezettek nagyon pozitívan vélekedtek 
Székesfehérvárral kapcsolatban. 2015-ben 72 szá-
zalékuk szerint javult, vagy jelentősen javult, 14 
százalékuk szerint változatlan maradt, 12 százalé-
kuk szerint inkább romlott, vagy erősen romlott a 
városhelyzete 2014-hez képest. Ami a személyes 
élethelyzetet illeti: a lakosság több mint felének 
nem változott a helyzete, 21 százalékuknak javult, 
17 százalékuknak pedig romlott. Korábban 2012 
és 2014 év végén is megkérdeztük, miként látják 
a lakosok az elmúlt évet. 2012-ben inkább válto-
zatlannak ítélték 2011-hez képest, ezzel szemben 

Optimistán tekintenek a jövő 
felé a fehérváriak

2014-ben már javulónak értékelték a város hely-
zetét. A személyes élethelyzetüket 2012-ben még 
romlónak értékelték, 2014-ben pedig közel válto-
zatlannak.

Megkérdezték a válaszadókat arról is, hogy mit 
várnak a 2016-os évtől. A város helyzetével kap-
csolatban 74 százalékuk szerint erősen, vagy in-
kább javulni fog a helyzet 2016-ban, 17 százalék 
szerint változatlan marad, 3 százalékuk szerint in-
kább romlani fog, 6 százalékuk pedig nem tudja 
eldönteni a kérdést. Ami a személyes élethelyze-
tet illeti, 60 százalékuk javulást vár 2016-ban, 33 
százalékuk szerint nem lesz változás, 4 százalékuk 
szerint romlani fog, 3 százalékuk pedig nem tudta 
eldönteni. A 2012-ben végzett kutatás során a la-
kosok 2013-ra a város helyzetét romlónak jósolták, 
ezzel szemben 2015-re javuló tendenciát vártak. A 
2016-ra vonatkozó várakozások esetében a pozi-
tív várakozások tovább fokozódtak, legnagyobb 
mértékben a személyes élethelyzetükkel kapcso-
latban.

Az ország helyzete Székesfehérvár 
helyzete

Személyes
élethelyzet

A karácsonyt megelőzően és a két ünnep között 
sem tétlenkedtek a Szegényeket Támogató Ala-

pítvány munkatársai, koordinátorai, önkéntesei Szé-
kesfehérváron. Több adományozási akció keretében 
tette szebbé a rászoruló családok ünnepét a SZETA.

2015. december 14. Egy egyszerű dátum, mégis 
nagyon sok rászoruló család különleges nap-
ja volt ez. A Szegényeket Támogató Alapítvány 
három helyszínen adott adományokat ezen a 
napon. Németh László, az Alapítvány a Székesfe-

hérvári Fogyasztóvédelemért, valamint a SZETA 
együttesen látogatott el a Polgárdi Ipartelepen 
élőkhöz. Ajándékokat, édességet, gyümölcsöt, 
híradástechnikai cikkeket adományoztak a la-
kóknak. Szintén ezen a napon nagyszabású ado-
mányosztást szervezett a rászoruló családoknak 

Családbarát programok

A programok megjelentetése a Családi értékek a Fehérvári Polgárban című, CSP-CSBO-15-A-23888 számú pályázat keretében 
valósul meg.

A SZETA-ra mindig lehet számítani
a Szegényeket Támogató Alapítvány, a TLI – Alba 
Fehérvár kosárlabdacsapata, valamint a Fehérvár 
KC női kézilabdacsapata. A civil szervezet a két 
sportklub játékosaival, vezetőivel és Székesfe-
hérvár Önkormányzatával fogott össze. Összesen 
ötven mélyszegénységben élő család vehetett 
át tartós élelmiszercsomagot a Vodafone Sport-
centrumban. A nap végén pedig immáron hato-
dik alkalommal szervezte meg Székesfehérvár 
Önkormányzata a Fehérvár Angyalai karácsonyi 
adományozó ünnepséget. A város még 2010-ben 
indította el ezt az akciót, melynek keretében min-
den esztendőben más-más célcsoportnak teszik 
szebbé karácsony ünnepét. Ebben az évben a 
város intézményeibe járó sérült gyermekeket tá-
mogatták. A SZETA jóvoltából 87 család kapott 
élelmiszercsomagot, amelyben gyümölcs, túró 
rudi, édesség, befőtt volt.

A 2015. évi munkát ezzel nem fejezte be a Sze-
gényeket Támogató Alapítvány. December 24-
én 1700 kg élelmiszert, húst, kenyeret, tejfölt, 
joghurtot, túrórudit osztottak szét a szervezet 
önkénteseik, munkatársai, ezzel téve szebbé a 
rászoruló családok szentestéjét. December 31-én 
pedig több mint 3000 kg élelmiszer talált gazdát 
a SZETA jóvoltából Székesfehérváron. A munka 
2016-ben sem áll meg, a szervezet munkatársai 
folyamatosan azon dolgoznak, hogy a lehető 
legkevesebben hajtsák álomra a fejüket üres 
gyomorral.

S zakmai programot szervezett a Székesfehér-
vári Diáktanács – a tanácskozáson a helyi és a 

meghívott partnertelepülések diákelnökei vettek 
részt. A fehérvári, a salgótarjáni, a miskolci és a 
zalaegerszegi diákvezetők a szakmai beszélgeté-
sen a külkapcsolatok megerősítésén dolgoztak. A 
tanácskozáson részt vett Mészáros Attila alpolgár-
mester. 

„Idén öt éves a Székesfehérvári Diáktanács, és 
az elmúlt években több programon igyekeztünk 
a külkapcsolatokat bővíteni. Kiváló alkalom volt 
számunkra erre 2014-ben az Országos Diákparla-

ment. A kialakult kapcsolatokat továbbra is sze-
retnénk fenntartani, illetve újakat kialakítani. Ez a 
találkozás jó alkalom a szakmai tapasztalatcseré-
re Miskolc, Salgótarján és Zalaegerszeg diákkép-
viselőivel” – mondta el Mészáros Attila.

Az alpolgármester szerint ezek a programok 
fontosak a helyi Diáktanács működését illetően, 
ezért a város támogatja a minél rendszeresebb 
fórumokat, hiszen a saját közegben folyó mun-
kához nélkülözhetetlen a kitekintés, más szerve-
zetek működésének megismerése. Január végén 

Diákképviselők
tanácskoztak Fehérváron

például a Diáktanács Miskolcra utazik a helyi Di-
ákönkormányzat meghívására, egy 24 órás röp-
labdaversenyre, amit szintén városnézéssel és 
szakmai beszélgetéssel kötnek össze.   

Bódig Péter, a Székesfehérvári Diáktanács el-
nöke házigazdaként elmondta, hogy az összejö-
vetelek a tapasztalatcsere és az ötletelés szem-
pontjából lényegesek, hiszen ezek a fejlődés 
biztosítékai. „A mi Diáktanácsunk működésében 
fontos, hogy az Önkormányzattal együttműköd-
ve, a támogatásával tudunk dolgozni. A Pinceklu-
bunkra, ahol a mostani tanácskozást is tartottuk, 
nagyon büszke vagyok, hiszen ebben a helyiség-

ben sokszorosan jó érzés beszélgetni, tanácskoz-
ni” – fogalmazott Bódig Péter.

Borka Bence, a Miskolc Városi Diákönkormány-
zat belügyi elnöke a szakmai tanácskozások 
lényegét abban látja, hogy ezáltal országosan 
megerősítik a diákszervezetek jelenlétét: „Ösz-
szefogással működni azt is jelenti, hogy sokat ta-
nulhatunk egymástól. Ahogy például a fehérvári 
Diáktanácsnak a felépítését és módszereit megis-
merve mi sok tapasztalatot tudunk hasznosítani 
a saját szervezetünk működését illetően.”
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Szervezőkészség és meggyőző erő. Ez a két tu-
lajdonság kísérte végig katonai pályáján dr. 

Görög István ezredest. E két dolog mind a mai 
napig megmaradt: az interjúnk elején kért még 
pár percet, mert éppen a nagyváradi civil szerve-
zetek fehérvári látogatását szervezte. A Katonai 
Emlékpark Közhasznú Nonprofit Kft. ügyvezetője 
és a Honvédség és Társadalom Baráti Kör Székes-
fehérvári Szervezete elnökhelyettese az elmúlt 
évtizedekben a honvédség és a társadalom közötti 
együttműködésen dolgozott és dolgozik mind a 
mai napig, sikeresen.

– Hogyan került a katonai pályára?
– Búrtelepi kölyök voltam, a Zrínyi utcában él-
tünk, ott még a háború után húsz évvel is elég 
nagy nyomai voltak a pusztításnak. 1962-ben, 
amikor elkezdtem az általános iskolát, akkor 
helyezték át Székesfehérvárra a hadsereg-pa-
rancsnokságot. Egyre-másra jöttek az új osz-
tálytársak, katonagyerekek voltak. Meghívtak 
bennünket játszani, sok lakásban is megfordul-
tam. A tisztek elhelyezésére épült fel akkoriban 
a Lövölde út Árpád utca közötti lakótelep. És 
amikor náluk jártam, azt éreztem, hogy nekik 
mindenük megvan, a lakásuk jól felszerelt volt, 
én is így akartam élni. Éppen ezért számomra 
pozitívumként jelent meg a katonalét. 
A Vasvári Szakközépiskolába jártam, ahol cso-
dálatos tanáraim voltak, akik közül Sobor Antal, 
illetve Román Karcsi bácsi hozta elő belőlem a 
közösség iránti elkötelezettséget. Amikor pá-
lyaválasztáskor Román Karcsi bácsi megkérdez-
te, mi szeretnék lenni, akkor elmondtam, hogy 
nagyon tetszene a katonai pálya. Ekkor nem 
szólt semmit, de néhány évvel később elmond-
ta, hogy engem vagy papnak, vagy katonának 
tudott elképzelni, annyira meggyőzően tudtam 
beszélni. 

– Ez miben nyilvánult meg?
–Akkoriban a diákélet központi szervező egy-
sége az ifjúsági mozgalom volt, ami annyit 
jelentett, hogy egy osztályközösség egy KISZ 
alapszervezet volt. Programot kellett hirdetni, 
és a miénk annyira jól sikerült, hogy a Jonathan 
Jackson alapszervezetünk mindenkit megelő-
zött. Egy nagyon jó közösség alakult ki, ami az 
érettségiig kitartott. Ekkor kerültem a katonai 
pályára, és azt kell mondjam, hogy igaza volt 
Karcsi bácsinak: a meggyőző erőmmel sok min-
dent el lehetett érni. Folytattam a korábban 
megkezdett tevékenységet: klubvezető voltam, 
a diákifjúság munkáját segítettem. Nagyon jól 
tanultam, jeles diplomával végeztem el a főis-
kolát, és választhattam, hova kerüljek. Nagyka-
nizsára kértem magam.

– Miért éppen Nagykanizsa?
– Gépesített lövész szakon végeztem, ebből 
következően az első tiszti beosztást olyan hely-
re lehetett csak kérni, ahol lövész alakulat van. 
Akkoriban a lövész alakulatok legelitebb egysé-
ge Nagykanizsán állomásozott. Sok magas be-
osztású vezetőnek Nagykanizsán át vezetett az 
útja, például két későbbi vezérkari főnök is ott 
kezdett. Ez egy nagyon munkás, strapás, komoly 
feladatokat ellátó egység volt, nagy múlttal 
rendelkezett, én pedig ide kerültem századpa-
rancsnok-helyettesi beosztásban. A tiszttársaim 
közül mindenki tudta, hogy mi a feladata, a sor-
katonák pedig arra törekedtek, hogy megfelel-
jenek az elvárásoknak. Ennél az egységnél volt 
a legkevesebb fegyelemsértés, akinek gondja 
volt, azt meg tudtuk oldani. Például volt egy 
roma fiú, aki nem tudott olvasni, de szégyellte 
magát emiatt, és kérte, tanítsuk meg őt írni, ol-
vasni. Karácsonyra kapott egy képeskönyvet, a 
társai pedig kigúnyolták, hogy ilyet olvas. Ekkor 
leültem velük, és megbeszéltük, hogy nem gú-
nyoljuk ki azt, akinek rosszabb a sorsa nálunk, 
mert nekik az iskolában több év állt rendelke-
zésre azon dolgok elsajátítására, amit ennek a 
fiúnak alig egy év alatt kellett megtanulnia. És 
milyen az élet: utána a többiek hoztak a fiúnak 
képeskönyvet otthonról, és közösen olvasták el. 
Később kiderült, hogy három gyermeke van, és 
egy minden komfortot nélkülöző házban él a 
családjával. Megkerestek engem a katonatársai, 
hogy szeretnének segíteni felújítani a házat. En-
gedélyt kaptak rá, leutazott a szakasz, és rend-
be tették a lakást. Ezek az események összehoz-

„Ha valami természetesnek tűnik, az az életünk részévé válik…”

ták a kollektívát, egy igazi csapatot kovácsolt az 
egy szakaszban szolgálókból. 

– Ezek szerint a közösségépítő tehetségét itt is 
kamatoztatni tudta.

– Századparancsnok-helyettesként több mint 
száz sorkatona volt rám bízva, a társaimmal pe-
dig azt kerestük, hogyan tudjuk jobbá tenni az 
ő katonaéletüket. Ehhez meg kellett őket ismer-
ni, azt, hogy mik a vágyaik. Akkoriban spártaiak 
voltak a körülmények, főleg egy 1903-ban épült 
laktanyánál, mint a miénk volt. Az ablakban 
szimpla üvegek voltak, és rendkívül hideg volt 
az épületben, szeneskályhával fűtöttünk. Aztán 
az 1978-ban elkezdődött laktanya-rekonstruk-
ciók keretében a nagykanizsait is felújították. 
Először is leszedték a tetőt, és a pala alatt kivá-
ló minőségű vörösfenyő deszkázatot találtak. 
Kiválogattuk a használható darabokat, ebből 
készült el például a kabátok mögötti lambéria 
a falra. Mindezt azért mesélem el, mert alap-
vetően ilyen kis ügyek kellettek ahhoz, hogy 
szebbet, jobbat akarjanak maguk a sorkatonák 
is. Akkoriban a katonai szolgálat kötelesség 
volt, 24 hónapot kellett eltölteniük nálunk a fi-
ataloknak. Ez idő alatt nagyon sok minden tör-
tént az életükben, amire ma már természetesen 
nosztalgiával emlékeznek, de amikor le kellett 
tölteni ezt az időt, az egy izzadságos, kemény 
munka volt. Úgy éreztük a társaimmal, hogy ki 
lehet használni azt a 24 hónapot olyan célokra, 
amelyeket adott esetben nem tartalmaz a sza-
bályzat. Ezek eredményeként komfortosabbá 
vált a sorkatonák környezete, együtt hozták lét-
re, együtt dolgoztak a kialakításáért, amelynek 
nem utolsó sorban közösségalakító ereje is volt. 
Ezekkel az értékekkel, szemlélettel folyamatos 
sikereket értünk el. Hogy milyeneket? Lambéri-
áztuk a többi körletet is, klubokat alakítottunk, 
ezeket játékokkal töltöttük fel. Minden körlet-
ben volt televízió a társadalmi munkának kö-
szönhetően. Amit elértünk már a tiszt kollégák 
körében is elismerést keltett, ennek az lett az 
eredménye, hogy kitüntetést kaptunk, és áthe-
lyeztek Zalaegerszegre. 

– Itt is folytatta a Nagykanizsán elkezdett te-
vékenységet?

– Igen, lényegében ugyanazt a feladatot végez-
tem, mint Nagykanizsán. Az ott elért módszert 
próbáltuk általánossá tenni. Itt jelent meg egy 
új feladat: hogyan lehet a tapasztalatokat átad-

ni. Ez már a pedagógiai tevékenységhez hason-
latos, itt erősödött meg bennem, hogy valóban 
van meggyőzőképességem, és hogy ezt lehet 
tudományosan is művelni. Egyre több szak-
könyvet olvastam, majd elvégeztem az Eötvös 
Loránd Tudomány Egyetem pedagógia szakát.

– Mindezek után hogyan került Székesfehér-
várra?

– Sárszegi Antal katonatiszt keresett meg Za-
laegerszegen, az ő javaslatára helyeztek át a 
törzsbe. Művelt, széles látókörű ember, ő tud-
ta, hogy a meggyőzőképességemet kamatoz-
tatni tudom majd itt. Akkoriban Fehérvárhoz 
tartozott az összes vidéki alakulat, itt volt a 
parancsnokság. Ebből következően, ami meg-
fogalmazásra került a fehérvári törzsben, azt ál-
talánosítani lehetett. Nagyon sok olyan kezde-
ményezésünk volt, amely erősítette a közösségi 
létet, az emberi kapcsolatokat az alakulatoknál. 
Amikor Gyuricza Béla lett a parancsnok, ő is fel-
karolta ezeket a jobbító szándékú kezdeménye-
zéseket, amellyel a honvédség egy humanizált 
oldalát képeztük. 

– Ez pontosan mit jelent?
–Ilyen például a honvédség társadalmi meg-
ítélése. Gondoljunk bele: a férfiaknak köteles-

ségük volt bevonulni. Ha ott nem tudtunk ki-
alakítani olyan légkört, amelyben a sorkatonai 
szolgálatot teljesítők megértik azt, hogy ők 
fontos feladatokat látnak el, ebben az esetben 
valószínűleg az marad meg bennük, hogy ez 
egy fölösleges dolog, ami kettétöri az életüket, 
akadályozza a karrierjüket, a családi életüket. 
Viszont ha közösségépítő feladatokat látnak el, 
attól ők is többek lesznek, és máris nosztalgiával 
emlékeznek vissza a katonaéletre. A rendszer-
változást követően egyre több párt követelte a 
sorkatonai szolgálat megszüntetését. Mindezek 
mellett egyre fejlettebb technológiákat, techni-
kákat használtak a hadseregben, amelyek keze-
léséhez, felkészítéséhez szükség lett volna a két 
év katonai szolgálatra. Ekkor vetődött fel, hogy 
a katonaság jelentőségét, azt, hogy valaki védje 
az országot és vigye a puskát, széles körben kell 
terjeszteni, amelyhez a társadalom támogatá-
sára van szükség. Az egyre jobban zsugorodó 
haderő képét mutatja, hogy a tizenkilenc me-
gyéből tízben nincsen működő laktanya. Egyre 
több olyan megye van, amelynek felnövekvő 
generációi nem látnak katonát. Ehhez jött a hi-
degháború befejezését követő béke időszaka, 
amikor nem érezték szükségét az emberek a ka-
tonaság jelenlétének. Mindemellett a hadsereg, 
a katonaság a társadalom elidegeníthetetlen 
része, hiszen az emberek érdekében tevékeny-
kedik. Ezen eszmék mentén jött létre 1994-ben 
az önkéntes alapon szerveződött Honvédség 
és Társadalom Baráti Kör Székesfehérvári Szer-
vezete, amely mintegy hidat képez a hadsereg 
és a társadalom között. Kezdetben 25 fő alkotta 
a HTBK-t, majd egy évtizeddel később elértük a 
200 főt, és azóta is körülbelül ennyi tagunk van, 
immáron húsz éve működünk. 

– Milyen faladatokat lát el a HTBK?
–Az első feladatunk az volt, hogy a társadalom 

előtt kialakítsunk egy reális képet a hadsereg-
ről. Ezért 1996-ban elindítottuk a „Fehérvár 
köszönti katonáit” című programsorozatot.  
Fórumot szerveztünk a Városházán, fegyvere-
ket, haditechnikai eszközöket állítottunk ki a 
főtéren, és gálaesten köszöntötte a városi elit a 
katonákat a Vörösmarty Színházban. Az elmúlt 
közel húsz évben természetessé vált ez a prog-
ramsorozat itt a városban. Ez az egyik érdeme a 
civil szervezetnek, mert ha valami természetes-
nek tűnik, az az életünk részévé válik. Az is az 
életünk része, hogy bezárjuk a lakást, ha elme-
gyünk otthonról, hiszen biztonságban akarunk 
élni. Az országunk azért biztonságos, mert a mi 
érdekünkben valakik elvégzik ezt a védelmi te-
vékenységet, és ezért tiszteljük őket. Ezáltal fel-
nő egy generáció, akinek lehet, hogy nem kell 
sorkatonai szolgálatba állnia, ettől függetlenül 
tudnia kell azt, hogy van katona, és tudja, hogy 
ezt a tevékenységet a társadalmi munkameg-
osztás révén nem neki kell elvégeznie. A jelen 
helyzetben ezt professzionálisan a hivatásos és 
szerződéses katonák oldják meg.

Simon Rita
Cikkünk a Helyi Érték Magazinban megjelent

írás szerkesztett változata.
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Az önkéntesek a mindennapi adományok osztá-
sában és a lakóhelyük közelében élő rászoruló 
családok feltérképezésében nyújthatnak segít-
séget az alapítványnak. Várjuk olyan diákok je-
lentkezését is, akik az iskolai közösségi szolgálat 
keretein belül szívesen végeznének ilyen jellegű 
karitatív munkát.

Jelentkezni Szontaghné Kovács Erika szakmai
koordinátornál lehet az alábbi elérhetőségeken:

telefon: 06-30/458-4926
e-mail: info@szeta.eu

Önkéntesek jelentkezését 
várja a SZETA!

Szegényeket Támogató
Alapítvány

Megjelent a
HELYI ÉRTÉK MAGAZIN

legújabb száma!

Magazinunkat keresse a
Fehérvári Civil Központban
(Székesfehérvár, Rákóczi u. 25.)

Ma már az öntevékeny, valamilyen ügyek mellett elkötelezett, tenni 
akaró, helyi értékeket teremtő, őrző vagy újraalkotó emberek nem 
számítanak csodabogárnak, és a közösségi  oldalakon  is virágzik a 
virtuális civil aktivitás. Nemcsak az önkéntesség, hanem a társadalmi  
vállalkozások,  a szociális  szövetkezetek,  a  nonpro�t cégek is kez-
denek divatba jönni fenntartható helyi értékeket teremtve, sikeres 
programokat szervezve vagy éppen innovatív közösségi megoldáso-
kat alkalmazva. Ezek bemutatása, megismerése nagyon fontos pozi-
tív életérzést ad mindenkinek, különös ellensúlyt képezve negatívu-
mokra kiélezett, botrány-krónikás világunkban. Magazinunk hatodik 
számában a mindennapi szolidarítás mentén fűztük fel a jó példákat.

Ékes Fehérvár
A z Echo Innovációs Műhely Agóra Vidékfejlesz-

tési Alapítványa és együttműködő partnere, a 
2011-ben létrehozott Alapítvány a Magyar Műemléki 
Topográfia Támogatására a Kárpát-medence épített 
örökségének teljes feldolgozását tűzte ki célul, a 
2009-ben megjelent „Székesfehérvár műemléki to-
pográfiája” című kötet mintájára. Sorozatunkban 
ebből az anyagból válogatunk.

Wathay Ferenc várkapitány – szobor
Lux Elek életművének egyik kiemelkedő bronz 
alkotása, mely 1937-ben készült, mai helyére 
1938. május 19-én került a Szent István emlék-
év programjainak keretében. A kétszeres élet-
nagyságú ülő figura, a városfal kváderköveiből 
falazott, fekvő hasáb alakú kőtalapzaton az 
egykori Monostor-bástya falai előtt helyezkedik 
el. Wathay Ferenc 1602-ben Fehérvár vicekapi-
tánya azaz alkapitánya volt, a város török ostro-
makor a Monostor-bástyánál ejtették fogságba. 
Konstantinápolyban töltött rabsága alatt írta és 
rajzolta „Énekes könyv”-ét, amelyben külön fe-
jezetet szentelt Székesfehérvár „veszésé”-nek. A 
ma már műemlék szobrot 2011-ben Kocsis Ba-
lázs restaurálta, az oldalán lévő táblán az alábbi 
felirat olvasható:
 „HŐS WATTAY FERENC, HŰ VÁRKAPITÁNY!
 NEM TÖR MEG AZ ARANY, KARD, SEM A PRIBÉK 

HATALOM.
 BRONZ ALAKOD HIRDESSE A MESSZE JÖVŐ-

NEK,
 SEM ERŐ, SEM IDŐ, SE POGÁNY GYŰLÖLET
 NEM FOGHAT KI AZ ERŐS, DERÉK MAGYARON!”
 BÓDÁS JÁNOS

Vörösmarty Színház – Fő utca 8.

Szabadon álló egyemeletes, neoreneszánsz 
épület, melyet 2005-ben a Dr. Koch László utca 
3. szám felől modern épületrésszel bővítettek. 
Épült 1872–74-ben Szkalnitzky Antal és Koch 
Henrik pesti építészek terve alapján, kivitelezője 
Hübner Nándor és Schmidt Károly. 1944 decem-

berében kiégett, teljes újjáépítése 1957–62 között 
Hornicsek László, Klemens Antal és Spránitz Tibor 
építészek és a Fejér Megyei Tervező Iroda tervei 
alapján történt, a régi épület stílusának megtartá-
sával. A belsőépítészeti munkákat Hornicsek László 
végezte, aki ezért Ybl-díjban részesült. Az újabb, 
2005-ös bővítést Szőkedencsi Géza (Artonic Design 
Építészeti Kft.- Baucon Rt.) végezte. Főhomlokzata 
1+1+3+1+1 tengelyes, a középrizalit földszintjén 
három egyenes záródású kapu nyílik, az emeleten 
félköríves záródású ablakok, felettük háromszögű, 
konzolos szemöldökpárkányok. A földszint sávozott, 
a sarkokon armírozás, a középrizaliton magas 
attika. A régi oldalhomlokzatok jellege hasonló, 
1+4+1+8 tengelyesek, a hátsó 8 tengelyen kéteme-
letes. A modern rész háromemeletes, tagolatlan 
homlokzatú, kőborítású kubus, a régi épület fölé 
is áthajló íves tetőidommal, amely felett a zsinór-
padlást takaró részén üvegborítású, magas hasáb 
emelkedik. A belső teljesen modern, a főhom-
lokzat mögött galériás előcsarnok és abból nyíló, 
a nézőtér alá épített társalgó található. Az előcsarnok 
jobb oldalán Meszlényi János Vörösmarty Mihály 
mellszobrát (1975) helyezték el.

Egykori Földhivatal (korábban a Fejér megyei 
Takarékpénztár székháza)
Koronázó tér 3/a–4.
Utcasorban beépített, késői historizáló, egyeme-
letes lakó-, majd irodaház. A három házból álló 
tömb a középkori prépostság romjaira, kerengő-
udvarának területére, az itteni középkori teme-
tőre épült, házai török eredetűek is lehetnek. A 
Fő tér felőli nagy telek 1777-es kettéosztásának 
eredményeként jött létre a mai Koronázó tér 4. 
és 5. ingatlana. A Takarékpénztár 1879-től előbb 
csak a mai Koronázó tér 4-es házat birtokolta, 
majd 1910-ben a mai 3/a számú házat is, s a két 
épületet 1912–13-ban Say Ferenc építész tervei 
szerint mind belsejében, mind külsőleg átalakí-
totta, homlokzatukat egységesítette. A 4. számú 
ház romantikus-eklektikus homlokzata 1879-

ben készült a kapu fölötti zárterkéllyel, és fölöt-
te évekig a hiányos megyecímer volt látható. A 
közelmúltban történt felújítás alkalmával visz-
szaépítették a félköríves oromzat egészét, így a 
megyecímert teljesen visszaállították a térdeplő 
Szent István és a Patrona Hungariae alakjával. A 
szomszédos ház homlokzatát 1912-ben ehhez 
igazították. Több 20. századi belső átalakítás 
után, jelenleg a 3/a épületben tervezik a Bazilika-
történeti Múzeum elhelyezését, amely jelenleg 
üresen áll, régészeti kutatása megtörtént. Távlati 
elképzelésként a 4. számú ház is a múzeum részét 
képezheti az Árpád-ház program keretében.

Szent Flórián-szobor, Vida Pál tér
Kocsis Balázs szobrász-restaurátor 2002-ben ké-
szült mészkő szobra, akinek a város számos nép-
szerű, jellegzetes köztéri alkotását is köszönheti. 
Elkészítése a Havranek József Tűzvédelmi Ala-
pítvány, a fehérvári hivatásos önkormányzati 
tűzoltóság és a Városszépítő- és Védő Egyesület 
megbízására történt. Szent Flórián, a tüzes-vizes 
mesterségek védőszentje, római katonai egyen-
ruhában álló alakja dézsával a kezében egy égő 
házat olt, hátán egy ördög figura jelzi, hogy az 
sohasem alszik. A talapzaton az egykor ezen a 
helyen álló tűzoltólaktanya tornya látható.

Civil Központ

HELYSZÍNT
KERES PROGRAMJÁHOZ?

FEHÉRVÁRI CIVIL KÖZPONTBAN 

FEHÉRVÁRI CIVIL KÖZPONT
NONPROFIT KFT.
8000 Székesfehérvár, Rákóczi u. 25.
Telefon: 22/502-276
civilkozpont@echomail.hu
www.echoinn.hu

– minden, ami belefér

Fo
tó

: N
ag

y 
N

or
be

rt

Fo
tó

k:
 A

M
M

TT
 a

rc
hí

vu
m


